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Čas mávne perutí
a jaro s chmýřím 
pampelišek odletí.

A přijde čas zlátnoucích 
klasů
a školních prázdnin 
bláznivých časů,
čas letních bouřek, blesků 
a hromů,
kdy na kůži promoklí se 
vracíme domů.

Vzduch voní senem, a třešně 
červené 
čekají na větvích, až si jich 
všimneme.

Koupání, slunce, hry, to vše 
jsou prázdniny,
čas, který nikdo by 
neměnil za jiný.

Už brzy přijde k nám po 
roce zas
pro děti nejhezčí v životě 
čas.

Čas dobrodružství, 
lumpáren a prvních lásek,
bude nač vzpomínat, až 
přibude vrásek.

A vsadíme se o co chcete,
že s prázdnou domů 
nepřijdete,
když procházkou vydáte se 
do lesa. 

Po deštích houbařské srdce 
zaplesá.

I když hub bude v koši jen 
po dně,
jahod a borůvek najdete 
vždy hodně,
a když už k večeři nebude 
smaženice, 

ovocných knedlíků bude 
o to více.

Snad při té pohodě najdete 
čas

přečíst si Dešanské noviny 
zas.

Krásné léto bohaté na akce
Vám přeje Vaše redakce.

Věra Poláčková

Slovo úvodem

ROČNÍK 2 • VYDÁVÁ OBEC DEŠNÁ

V Ý T I S K  Z D A R M A

CyklotrasaCyklotrasa
Jihlava–Třebíč–RaabsJihlava–Třebíč–Raabs

Paní učitelky jej s dětmi 
nacvičovaly několik měsíců 
a výsledek stál za to. Školní 
akademie se konala v pátek 
7. května v 17.00 hodin v sále 
v Dešné. Před začátkem byl sál 
naplněn do posledního mís-
tečka a poslední opozdilci si 
museli přinést židle z předsálí. 
Samozřejmě, vždyť každý rodič 
a prarodič je zvědavý a pyšný 
na výkon svého potomka a je 

přesvědčen, že právě jeho rato-
lest předvede to nejlepší.

Celým pásmem provázel 
diváky „školník“ František Sa-
mek nejml. a uváděl jednot-
livá čísla. Začínali tradičně ti 
nejmenší – děti z mateřské 
školy. Začaly pohádkou O bud-
ce a pokračovaly tanečkem 
v kroužku a dalším tanečkem – 
známým káčátkem v méně 
známém podání Dády Patraso-

vé Pipi, Pepa.
Děti z ma-

teřinky vystří-
dali školáčci, 
a sice děvčata 
z kroužku hraní 
na fl étnu Fran-
tiška Doležalová 
a Romana Štěp-
ničková, společ-
ně zahrály pís-
ničku z pohádky 
Jak se budí prin-
cezny a Variaci 
na renesanční 
téma. Moc pěk-
ně. Poté přišly 
děti z drama-
tického krouž-
ku s pohádkou 

O perníkové chaloupce a hra-
nou básničkou O červené Kar-
kulce. Následovala opět ukáz-
ka hudební, tentokrát děvča-
ta z kroužku hraní na klávesy: 
Františka Doležalová a Karo-
lína Poláčková. Každá zahrála 
jednu sólovou skladbu a jed-
nu čtyřruční s paní učitelkou 
Danou Doležalovou. Poté jsme 
mohli nahlédnout do hodi-
ny přírodovědy, kterou vedla 
„paní učitelka“ Kristýna Poláč-
ková. Po hodině jsme se moh-
li zaposlouchat do hudebního 
čísla dalších dvou klávesistek – 
Kristýny Svobodové a Kristýny 
Poláčkové, které si také střihly 
každá sólovou skladbu a čtyř-
ruční s paní učitelkou Doležalo-
vou. Následovala inspekce do 
hodiny českého jazyka s „paní 
učitelkou“ Romanou Štěpnič-

kovou a po ní taneček prvňáč-
ků a druháčků – mazurka Na 
tý louce zelený. Zlatým hře-
bem večera byla balada Karla 
Jaromíra Erbena Vodník. Opět 
ji zahrály děti z dramatického 
kroužku, který vede paní uči-
telka Iveta Mocharová, a mys-
lím, že zaslouží za svůj výkon 
opravdu velikou pochvalu. Nut-
no ještě podotknout, že kulisy 
k scénkám si děti také malovaly 
samy.

Celé vystoupení zasluhuje 
obrovský potlesk. Bylo opravdu 
jedno z nejpovedenějších, jaké 
jsem kdy viděla. Musím při-
znat, že několikrát mi tekly slzy 
smíchu. Každý, kdo vystoupe-
ní viděl, určitě musí souhlasit, 
že děti tu máme moc šikovné 
a paní učitelky obětavé a ochot-
né je něčemu naučit. (V;P)

Na druhou květnovou neděli, u příležitosti svátku 
maminek, si děti z mateřské a základní školy v Dešné 
připravily nejen pro maminky a babičky, ale i tatínky, 
dědečky a všechny ostatní opravdu krásné vystoupení. 

Úžasné vystoupení našich prckůÚžasné vystoupení našich prcků
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Co myslíte, je lepší život u nás
na venkově, nebo ve městě?

Dobrý den, teta …Dobrý den, teta …

Čtěte na straně 7Čtěte na straně 7

Májové slavnostiMájové slavnosti
v Bělčovicíchv Bělčovicích
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Pro nás ostatní je důležité, 
že se nejedná o pouhý spolek 
lovců, ale o skutečné hospodá-
ře, kteří pečují o přírodu a dob-

rý stav zvěře v našem regionu.
Z hlediska obce si spoluprá-
ci s nimi můžeme jenom po-
chvalovat. Každoroční pomoc 
v obecních hvozdech byla le tos 
velice iniciativně rozšířena také 
o výsadbu ovocných stromů 
do volné přírody. Vzniknou tak 
nové aleje, které představují 
tzv. biokoridory pro živočichy.

 Účel tohoto sdružení 
vyplývá ze samotného ná-
zvu. Přitom se nejedná jen 
o jakési formální sdružení. 
Záhy po svém založení získa-

lo sdružení několik význam-
ných grantů. Díky nim se po 
celé trase čile budují a upra-
vují tratě pro cyklisty.

Další turistická příležitost pro Dešnou

V roce 2007 Dešná společně s několika dalšími obcemi 
a městy zakládala dobrovolný svazek obcí s názvem 

„Cyklostezka Jihlava–Třebíč–Raabs“.

Pokračování na straně 3

Myslivecké sdružení Dešná Myslivecké sdružení Dešná 
hodnotilo uplynulý rokhodnotilo uplynulý rok

Naši myslivci jsou skuteční hospodáři – děkujeme

Členové MS Dešná se 
v sobotu 9. dubna sešli, 
aby zhodnotili svou 
činnost za uplynulý 
rok a nastínili plány do 
budoucna. 

Pokračování na straně 4
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Nikdy jsemNikdy jsem
se nesnažilse nesnažil
zamlčovatzamlčovat
svůj původ …svůj původ …

Prof. Karel Tomšík:Prof. Karel Tomšík: Memoriál 
Jaroslava 

Mrkvy
Čtěte na straně 8

Postup –Postup –
ano, či ne?ano, či ne?

NÁŠ FOTBAL
na straně 8



Po menších peripetiích proběhla schůze nako-
nec v pozdějším datu. O poplatcích za likvidaci 
komunálního odpadu se nakonec na tomto zase-
dání nejednalo a vybírá se podle původní vyhláš-
ky. To znamená, že poplatek zůstává na 450 Kč za 
osobu, s výjimkou pro seniory nad 75 let a batolata 
do 2 let, ti jsou osvobozeni.

Zde je výtah nejdůležitějších bodů, které byly 
schváleny:

Záměr odprodeje bytových domů čp. 93–99 
v Dešné, to jsou ty řadovky obecně nazývané 
„Barvínkov“. O ceně se bude jednat na dalším 
zastupitelstvu.
Odprodej obecního pozemku o výměře ve Chval-
kovicích manželům Slabihoudkovým.
Záměr pronájmu pozemků navazujících na 
pozemky pana J. Petra ve Chvalkovicích. Původ-
ně se jednalo o záměru odprodeje cca 1300 m2, 
ale s tím nesouhlasil nikdo ze zastupitelů.

•

•

•

Záměr odprodeje pozemku o výměře 192 m2. 
Jedná se o pozemek uvnitř zahrady paní Hruško-
vé v Dešné. 
Záměr odprodeje cca 200 m2 v Dešné. Jedná 
se nepoužívanou komunikaci mezi pozemky 
p. F. Nikrmajera ml. a p. M. Chvátala.
Podání žádosti o bezúplatný převod silnice 
vedoucí z návsi v Hluboké kolem bývalé hospo-
dy směrem na státní hranici od Jihočeského kra-
je do majetku obce.
Podání žádosti o bezúplatný převod pozemku 
v prostoru plánované čističky pod Dančovicemi 
od Pozemkového fondu ČR.
Záměr směny pozemků potřebných pro výstav-
bu čističky v Dančovicích. Potřebný pozemek 
bude s majitelem, p. Ing. J. Kopečkem směněn za 
jiný o stejné výměře v katastru Dančovic.
Nákup posledního pozemku nutného pro čistič-
ku v Dančovicích od fi rmy Wilhelmshof.
Dále zastupitelé vzali na vědomí informace:
O přidělení bytu na čp. 3 v Dešné panu M. Lattne-
rovi ml. a jeho družce.
O hospodaření obce.
O situaci se žádostí obce o dotaci na výstavbu 
čističky.
O stavu nákupu pozemků pod rybníkem v Bělčo-
vicích a záměru protipovodňových úprav v Běl-
čovicích.
Pan Pitro informoval o nutnosti opravy bezpeč-
nostního přepadu na Koupalce. Dešanští rybáři 
se jeho prostřednictvím nabídli, že opravy prove-
dou svépomocí, požadují pouze zajistit stavební 
materiál. (aa)

•

•
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•

2 1/20103/2010

S touto tajuplnou nocí je spoje-
no mnoho pověr a tradic, provází ji 
pálení ohňů, jejichž vnik vychází již 
z doby našich keltských předchůd-
ců. Keltové jimi vítali světlou část 
roku (tmavá začínala na Dušičky) 
a žehnali půdě a stromům.

Mezi tradice a pověry spojené 
s touto nocí dále patřilo zapalování 
košťat a jejich vyhazování do výše, 
popel měl mít zvláštní moc ke zvý-
šení úrody. Stavení se kropila svě-
cenou vodou, před vrata a na dvůr 
se zapichovalo pichlavé trní, aby 
se čarodějnice poranila, před vrata 

domu a chléva 
se pokláda-
ly na rýpané 
drny, čaro-
dějnice pak před 
vstupem do vnitř musela všechna 
stébla přepočítat, což jí mělo trvat 
až do rána, kdy její moc pominula.

Přeskočením přes zapálenou hra-
nici si můžete přiblížit splnění svých 
přání, a vězte, že ve snu v noci na 
1. května se vám zjeví budoucnost.

V naší obci a okolí se zvyk pále-
ní čarodějnic každoročně dodržuje, 
patří k němu i stavění májí. K májím 

postaveným 
téměř v kaž-

dé vesni-
ci přibylo 
před ně-

kolika lety i postavení společné máj-
ky na hranici s rakouskými sousedy. 
Bohužel, letošní „sousedská“ májka 
nevydržela stát ani den, někdo, zřej-
mě v domnění, že jde o dobrý vtip, 
ji v noci na 1. května podřízl. Práce 
a snaha mnoha lidí tak přišla vni-
več.

Letošního pálení čarodějnic na 
hřišti v Dešné se poprvé ujali společ-

nými silami fotbalisté, hasiči a obec. 
K tradiční nabídce občerstvení – 
nápojům a špekáčkům na opečení 
přibylo i pečené prase.

Půl hodiny před zapálením hra-
nice prošel vesnicí lampiónový prů-
vod, letos nebývale početný. Děti 
i dospělí (někteří také s lampión-
ky) v něm byli zastoupeni stejnou 
měrou. Snad k tomu přispělo i krás-
né počasí, které letos čarodějnicím 
opravdu přálo. Avizované bouř-
ky přišly až v noci, kdy už většina 
účastníků oslav byla doma v posteli.
 (V;P)

NÁŠ ŽIVOT

Jednání zastupitelstva obce proběhlo 1. dubna 
2010. V minulém čísle jsme Vás informovali, že by 
zastupitelstvo mělo proběhnout už 4. února, a že 
by na programu mělo být schválení poplatků za 
popelnice a schválení odprodeje některých bytů ve 
vlastnictví obce. Ovšem jak už to tak bývá, zastupi-
telé míní a vyšší moc mění.

Filipojakubská noc je nazvána podle svátku apoštolů Filipojakubská noc je nazvána podle svátku apoštolů 
Filipa a Jakuba (ve starém kalendáři 1. května), je to Filipa a Jakuba (ve starém kalendáři 1. května), je to 
noc tajemná a prý plná čar, též zvaná Valpuržina.noc tajemná a prý plná čar, též zvaná Valpuržina. Filipojakubská nocFilipojakubská noc

FOTO:  KAREL POLÁČEKFOTO:  KAREL POLÁČEK

V našem volebním obvodě tohoto privilegia využilo 
207 voličů z 536 možných. Nejvíce voličů k urnám při-
šlo z Bělčovic.

Bělčovice 32 voličů, volilo 19, Dešná 233, volilo 93, 
Rancířov 105, volilo 43, Dančovice 47, volilo 17, Pla-
čovice 32, volilo 10, Chvalkovice 40, volilo 12 a jako 
poslední byla Hluboká, kde jsou s politikou velice 
spokojeni, protože volilo pouhých 5 voličů z 39 mož-
ných. Celkem byla účast v našem obvodě 38 %.

A jak jsme volili? 1. místo: ČSSD – 69 hlasů, 2. mís-
to: KSČM – 41 hlasů, 3. místo: ODS – 25 hlasů, 

4. místo: Věci veřej-
né – 22 hlasů, 5. mís-
to: TOP 09 – 14 hlasů, 
6. místo: Strana práv 
občanů Zemanovci – 
13 hlasů, po čtyřech 
hlasech získali Stra-
na zelených a Suve-
renita – blok Jany 
Bobošíkové, po třech 
hlasech získali KDU-
ČSL a Česká pirátská 
strana a po dvou hla-
sech získali Občané.
cz, Strana svobod-
ných občanů a Děl-
nická strana sociální 
spravedlnosti. (KaPo)

Jak se volilo v DešnéJak se volilo v Dešné
Poslední květnový víkend jsme měli možnost 
promluvit svými hlasy do sestavení poslanec-
ké sněmovny ČR na příští čtyři roky.

FOTO:  KAREL POLÁČEK
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NÁŠ ŽIVOT

Letos to vyšlo na den svát-
ku práce, tedy na prvního má-
je. Pravdou je, že přímo aktu 
odemčení se zúčastnila jen hrst-
ka členů, nýbrž a protože slabší 
jedinci byli indisponováni prá-
vě skončenou Filipojakubskou 
nocí. Volná místa kolem kou-
palky se po rozkřiknutí zprávy, 
že prvního mírového kapra již 

ulovil předseda 
Míra Graňák, 
a tudíž bedna 
s lahvovým již 
dorazila, velice 
rychle zaplňo-
vala. Počasí si-
ce moc nepřá-
lo, ale i přesto 
se odemčení 
rybářské sezó-
ny na koupalce 
velice vydaři-
lo. Petrův zdar.
 (KaPo)

Dešanské odemykání
Stalo se tradicí, že rybář-
ský spolek z Dešné zaha-
juje sezónu „odemykáním 
na koupalce“.

Důvodů bylo hned několik, ale tou 
hlavní příčinou byl havarijní stav požerá-
ku. Mohlo se totiž stát, že by jeho špatný 
stav zapříčinil svévolné vypuštění rybní-
ka. Nájemci se tedy dohodli s obecním 

úřadem na výměně starého dřevěného 
požeráku za nový, kvalitnější. Příprava 
trvala necelé tři dny, ale teprve v sobo-
tu započal ten pravý výlov. Rybník se 
naposledy lovil před deseti lety. Proto 

byli všichni účastníci 
zvědaví na množství 
a kvalitu úlovku. Pod 
vedením zkušeného 

pytláka Bohouše Cejpka se místním 
nadšencům podařilo po dvou hodi-
nách všechny ryby vylovit. Na dvě stě 
kaprů a necelou stovku amurů převez-
li do menšího rybníčka, odkud budou 

po dokončení oprav opět vráceny zpět. 
Největším úlovkem bylo několik tol-
stolobiků, přičemž jejich průměrná dél-
ka činila sedmdesát centimetrů.

I přes nepřízeň počasí proběhl celý 
výlov ve skvělé náladě.

Nezbývá než popřát:

 (KaPo)

Skupinka místních rybářů se 

na prvního máje pustila do 

výlovu velkého rybníka. Výlov rybníka v RancířověVýlov rybníka v Rancířově

„Petrův zdar“!

FOTO:  KAREL POLÁČEK FOTO:  KAREL POLÁČEK

FOTO:  KAREL POLÁČEK

To ale není nic výjimeč-
ného. Čarodky se pálí i v ji-
ných obcích našeho regionu. 
V Bělčovicích jsme si k 1. máji 
a stavění Máje přidali ještě 
jeden zvyk.

Letos se již potřetí kona-
la „jízda alegorických – pře-
vážně zemědělských strojů.“ 
I když nám počasí nepřá-
lo, sešla se ráno pěkná řád-
ka více či méně nazdobe-
ných vozů, některé dokonce 
i s pasažéry.

Slavnostní jízdy se každo-
ročně účastní jak sta ro use-
dlíci, tak chalupáři. A pro-
tože chladné sváteční ráno 
propršelo, zakončili jsme 
slavnostní ráno v místní klu-
bovně degustací pálenek“.
  Olga  Havlíková

Jak bývá zvykem, 
poslední den v měsíci 

dubnu se v Bělčovicích 
pálí čarodějnice. 

Májové slavnostiMájové slavnosti

v Bělčovicíchv Bělčovicích
FOTO:  JANA OLŠANSKÁ

Při každé z těchto akcí fun-
govala Dešná jako ofi ciální 
partner. Tentokrát byla sice 
naše účast poněkud skromněj-
ší, to však nic neměnilo na ne-
uvěřitelně přátelském, vlastně 
kamarádském, přijetí, které se 
nám dostává.

Je obdivuhodné, jakou 
spoustu aktivních podnikate-
lů, provozů a služeb má relativ-
ně malá rakouská obec. Je sice 
o něco větší než Dešná a je-
jí místní části, ale dá se říci, že 
patří do stejné kategorie. Je to 
pro nás velice poučné. Jinými 
slovy, návštěva u našich přá-
tel je vždycky inspirací pro 
to, kde hledat a jak využívat 
příležitostí i v naší obci. 
 (aa)

24.–25. dubna proběhla 
v naší partnerské rakous-
ké obci už 4. Hospodářská 
výstava.

4. Hospodářská výstava 4. Hospodářská výstava 
v Ludweisv Ludweis

Naše partnerská obec se má čím chlubit …
FOTO:  OBEC LUDWEIS

V neděli 25. dubna byla 
slavnostně otevřena 1. část 
stezky z Jihlavy do Třebíče. 
Jako představitel naší obce 
a hlavně jako fanoušek re-
kreační turistiky jsem se akce 
také zúčastnil.

Počasí nám přálo, trasa ve-
de nádhernou přírodou Čes-
komoravské vysočiny, oprav-
du jsem si ji užil. Trať mě tak 
nadchla, že jsem ji nakonec 

projel celou až do Raabs. 
Z Třebíče už jsem ovšem jel 
po normální silnici.

Všichni se moc těšíme, 
až stezka bude hotova celá. 
Buduje se už v bezprostřed-
ní blízkosti Jemnice. Jistě 
přispěje k turistickému zvi-
ditelnění naší obce, která se 
může chlubit krásnou příro-
dou i stále více sportujícími 
občany. (aa)

Další turistická příležitost pro Dešnou

Pokračování
ze strany 1

VÍC SPORTU DO NAŠEHO REGIONU
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Velitel místních hasičů Milan Svo-
boda zahájil sváteční odpoledne 
krátkým výkladem historie a popsal, 
kterak se patronem všech hasičů stal 
právě svatý Florián. Následovala pro-
hlídka zásahové techniky a hasičské 

zbrojnice. Po skončení prohlídky 
pokračovala akce na fotbalovém hři-
šti. Pozvání přijalo i několik příslušní-
ků policie ČR. Přítomným předvedli 
zadržení pachatele pomocí služeb-
ního psa. Tato část zaujala především 

děti, které nemohly od čtyřnohých 
kamarádů odtrhnout zrak. Zadržení 
psem si vyzkoušelo i několik dobro-
volníků z řad přihlížejících. Pozornost 
upoutala i služební vozidla, přede-
vším pak policejní motorka s vyba-

vením. Menší návštěvníci si moh-
li zastříkat připravenou technikou 
a ostatní mohli ochutnat výborně 
připravené masíčko s ještě lahodněj-
ším desetistupňovým mokem.

  (KaPo)

FOTO:  KAREL POLÁČEK FOTO:  KAREL POLÁČEK

Sbor dobrovolných hasičů v Dešné uspořádal dne Sbor dobrovolných hasičů v Dešné uspořádal dne 
8. května ku příležitosti svátku patrona hasičů 8. května ku příležitosti svátku patrona hasičů 
svatého Floriána den otevřených dveří.svatého Floriána den otevřených dveří.

O psu, holi a dešanském vodovodu
Dešanský vodovod je zajímavé technic-
ké dílo, které z valné části udělali obča-
né sami – hlavně ti, kteří měli upřímnou 
snahu udělat něco pro obec. Nikdy jim 
nebudeme dostatečně vděčni.

FOTO:  ALOIS ADAM

Jako každé lidské dílo, i tohle má chybič-
ky. Zásluhy těch, na nichž výstavba vodovodu 
nakonec stála, to neumenšuje. Naopak, po zku-
šenostech s posledními, dvěma po sobě jdoucí-
mi poruchami, se moje úcta k nim jenom zvy-
šuje. Nejsem pamětníkem výstavby. Doufám, 
že oněm dobrovolníkům obec kdysi ofi ciálně 
poděkovala. Za mnohé bych rád zmínil třeba 
pana Ivana Šplíchala.

Jaksi nezaslouženě jsem se ocitl mezi těmi, 
kteří dešanský vodovod způsobili. Považuji si 
toho! Pokud proti tomu pan Šplíchal a ostatní 
nic nenamítnou, rád se zařadím mezi ty, jež stíhá 
prokletí, když se vodovod pokazí.

Přes poctivou snahu vodovod udržovat 
a opravovat nás může jeho nenadálá porucha 
vždy překvapit. Vloni jsme opravili staré poško-
zené potrubí u čp. 26 a za okály. Opravili jsme 
i budovu vodojemu. Provedli jsme sanitaci 
vodojemu. Na potrubí směrem do Dešné jsme 
umístili odvzdušňovací armaturu. Zakoupili 
jsme novou, energeticky mnohem efektivněj-
ší pumpu do vrtu, ale nestihli jsme ji nainstalo-
vat před zimou. Dočetli jste se o tom minulý rok 
v novinách. Pumpu jsme vyměnili letos poté, co 
původní selhala. Při tom jsme namontovali hlav-
ní vodoměr s dávkovacím zařízením a zrenovo-
vali začátek výtlačného potrubí. Poté, krátce po 
sobě, nastaly dvě nepříjemné poruchy. Mnohým 
přivodily komplikace, omlouváme se za ně.

Letos plánujeme instalaci zařízení včasné-
ho varování. Pokud selže třeba jenom ochrana 
čerpadla, jako při dvou posledních odstávkách, 
neměli byste to ani poznat. Většinu možných 
poruch tím ale odstranit nelze. Budeme vám 
moci alespoň dostatečně včas oznámit přeruše-
ní dodávky vody. Dobu odvzdušňování se poda-
řilo zkrátit téměř na polovinu. Budeme muset 

ale nainstalovat další odvzdušňovací soupravy. 
Ve vrtu jsou už tři zarostlé pumpy, pravděpo-
dobně vybudujeme další záložní vrt.

Hlavní vodoměr ukázal velké ztráty v rozvo-
dech – budeme je muset odhalit. Bez instalací 
vodoměrů na hlavní větve vodovodu a dalších 
odstávek těchto větví to asi nepůjde. Čas od ča-
su v některé části obce nemusí téct voda. Samo-
zřejmě se budeme snažit, abyste byli co nejmé-
ně omezováni, komplikace ale mohou nastat.

Vodovod je obdivuhodné dílo. Je už sice star-
ší a občas má své vrtochy, ale všichni společně 
se musíme snažit, aby jich bylo co nejméně. Moc 
Vás prosím o pochopení.

Nezlobím se na některé nespokojence, jen jim 
tiše závidím. Nejspíš se jim nikdy nerozbilo auto, 
pračka, či televizor. Asi nikdy nemuseli hledat 
pomoc u sousedů, protože jim náhle vypověděl 
službu mrazák plný potravin. Jsou ušetřeni potíží, 
jež mnohým z nás čas od času komplikují život. 
A tak docela chápu, že nechápou. Alois Adam

Zároveň se můžeme těšit 
na výrazné zlepšení dojmu 
z mnohdy poněkud jednotvár-
né krajiny v prostoru našich 
sídel.

Nejde ale jenom o činnost 
v přírodě, naši myslivci nám 
zajišťují vyžití i na poli kultur-
ním. Jejich ples je vyhlášený 

široko daleko a ten letošní byl 
také vyvedený.

Jako správní patrioti můžeme 
být na jejich činnost pyšní. MS 
Dešná hospodaří z velké části 
na pozemcích v majetku obce. 
Nevidíme jediný důvod, proč 
by se na tom do budoucna 
mělo něco měnit. (aa)

Myslivecké sdružení DešnáMyslivecké sdružení Dešná
hodnotilo upynulý rokhodnotilo upynulý rokPokračování ze strany 1

Osadní výbor v Bělčovicích se již několik let stará 
o obecní rybník pod vsí.

Rybník byl osazen rybami 
a je využíván ke sportovnímu 
rybolovu občanů i chalupářů 
z Bělčovic, každoročně jsou na 
něm také pořádány rybářské 
závody.

Bohužel, hráz rybníka a jeho 
nezpevněné břehy jsou, přede-
vším díky častým přívalovým 
dešťům, v „havarijním“ stavu, 
a na některých místech hrozí, 
že by při velkých deštích mohlo 
dojít i k jejich protržení.

Proto se Bělčováci, po doho-
dě se starostou obce, rozhod-

li, že jeho břehy začnou zpev-
ňovat lomovým kamenem. Na 
brigádě, v pořadí již třetí, se 
v sobotu 8. května sešlo 12 bri-
gádníků, kteří ručně skládali 
kámen do hráze a břehů ryb-
níka. Byla to dřina, ale výsle-
dek celodenní práce všechny 
potěšil – celá hráz rybníka byla 
zpevněna! Po rybářských závo-
dech chtějí Bělčováci v brigá-
dách na opravu rybníka pokra-
čovat, a to stejným zpevněním 
břehů po celém jeho obvodu.
 Jaroslav Havlík

FOTO:  JAROSLAV HAVLÍK

Oprava hrázeOprava hráze
obecního rybníkaobecního rybníka
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Perličky
ze školních lavic

I žáčci naší školy se do ní 
zapojili, 18. března každý po 
svém vyřešili zadané úkoly, a ty 
byly zaslány k vyhodnocení.

Výsledky máme zatím pou-
ze pro kategorii „cvrček“ (1., 
2. a 3. ročníky). V okrese Jin-

dřichův Hradec, z celkového 
počtu 497 řešitelů, se umístila 
naše Eliška Munková na krás-
ném 3. místě. 

Výsledky pro kategorii „klo-
kánek“ (4. a 5. ročníky) proza-
tím nebyly zaslány. (V;P)

NAŠE ŠKOLA 

Protože právě soutěžila jiná škola, měly 
děti čas si po dobu čekání prohlédnout star-
ty letadel z letiště. Ještě, že sopka na Islandu 
vybuchla později, měly se nač dívat. Asi po 
půl hodině koukání na letadla mohly začít 
s prohlídkou výstavy. Byly tu k vidění tech-
nické zázraky z dob minulých až po ty dneš-

ní, u každého bylo malé povídání a právě na 
základě těchto poznatků potom probíhala 
soutěž. Bohužel výsledky zatím neznáme.

Aby po vyčerpání soutěžením nabrali nové 
síly, zastavili se naši výletníci u McDonalda 
na svačince a poté vyrazili zpět k domovu. 
Výlet se určitě líbil a byl zajímavý, jen ta ces-
ta je pro děti asi zdlouhavá a únavná, večer 
ani neprotestovaly, když měly jít do hajan.
 (V;P)

I Země má svůj denI Země má svůj den
Naši žáčci jej oslavili v pátek 

23. dubna.
Program začal v 7.30 hodin 

v družině promítáním krátkých 
fi lmů o recyklaci. 

V 8.00 hodin děti vyrazily do 
ulic uklízet obec a sbírat odpad-
ky poházené po vesnici ne-

ukázněnými občany, ačkoli je 
tu dostatek popelnic a odpad-
kových košů.

Následoval Ekologický pro-
gram v areálu zahrady u Mateř-
ské školy ve formě soutěží 
družstev.

Nebylo by možná od věci, 
kdyby si podobným školeníč-
kem prošli i dospělí občané 
naší obce. (V;P)

22. duben je v kalendáři 
zapsán jako Den Země.

Několik z nich si tu ote-
vřelo svoji apatyku, v níž 
nabízely čarodějné lektva-
ry – lektvar nesmrtelnosti, 
mládí, krásy a lásky, a potra-
viny podivného původu 
jako např. myší bobky, maz 

z netopýřích uší, hadí výka-
ly, zkažená vejce a podobné 
dobroty. Platit nebylo třeba, 
rozdávaly se zdarma.

Proběhla i volba Miss 
Čarodějnice a Missáka Čaro-
děje. Porotu tvořili žáčci, kte-
ří dorazili bez převleku. Miss 
Čarodějnicí se stala Kristýna 
Poláčková a Missákem Čaro-
dějem Patrik Kulík. (V;P)

Žáci naší školy navštěvu-
jí od 26. dubna každé pondělí 
plavecký bazén v Jindřichově 
Hradci. V rámci osnov tělesné 
výchovy procházejí výcvikem 
plavání. Bazén je po rozsáhlé 

rekonstrukci, proto se našim 
milým dětem koupáníčko veli-
ce líbí.

Přejeme všem plaváč-
kům mnoho zdárných temp.
 (KaPo)

Plavecký výcvikPlavecký výcvik

Tři, respektive čtyři nejlepší řešitelé:

Jakub Javůrek 3. třída ZŠ B. Němcové, Dačice 54 bodů

Marian Dvořák 3. třída ZŠ J. Žižky, Slavonice 52 bodů

Pavel Jakubec 3. třída ZŠ Budíškovice 51 bodů

Eliška Munková 3. třída ZŠ Dešná 51 bodů

Matematický klokánekMatematický klokánek
Matematický klokánek je celostátní soutěž prvních 

stupňů základních škol zaměřená na řešení úloh 

vyžadujících logické myšlení.

P R O J E K T

V areálu letiště se konala výstava 

Recyklohraní spojená se soutěží družstev.

Ani školní družině se 
30. dubna nevyhnul slet 
čarodějnic.

Čarodějnice

ve školní družině

FOTO:  ŠKOLA

Ovoce do školOvoce do škol
Cílem projektu Ovoce do 
škol, do kterého se naše ško-
la zapojila, je:
• podpora zdravé výživy 

vytvoření správných 
stravovacích návyků dětí

• boj proti dětské obezitě 
a trvalé zvýšení 

• spotřeby ovoce a zeleniny
Žáci prvních až pátých roční-
ků základních škol dostávají 
ovoce a zeleninu zdarma.

FOTO:  ŠKOLA

Výlet do PrahyVýlet do Prahy
s Recyklohraníms Recyklohraním

V rámci zapojení Základní školy v Dešné do celostátní soutěže Recyklohraní zaměřené V rámci zapojení Základní školy v Dešné do celostátní soutěže Recyklohraní zaměřené 
na výchovu k ochraně životního prostředí a  znovuvyužití druhotnýchna výchovu k ochraně životního prostředí a  znovuvyužití druhotných
 surovin se naši žáčci vypravili 26. března do Prahy. surovin se naši žáčci vypravili 26. března do Prahy.

FOTO:  ŠKOLA

Rostliny dělíme na jednoleté, 
dvouleté a plnoleté.

FOTO:  ŠKOLA

Perličky
ze školních lavic

Je divné, že letos všechny pátky 
třináctého byly v úterý.

Jaký je nejlepší den ve škole? 
Ředitelské volno.

Jaký jev na moři způsobuje měsíč-
ní přitažlivost? Příval a odval.

Věra Poláčková

ČarodějniceČarodějnice

ve školní družiněve školní družině
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Dobrý den, pane Tomšíku, čím se 
na ČZU zabýváte?

Dobrý den, pracuji na Pro-
vozně ekonomické fakultě, jed-
né z pěti fakult České zeměděl-
ské univerzity v Praze.

Moje práce se skládá v pod-
statě ze dvou hlavních oblastí. 
První je pedagogická činnost, 
přednáším příslušné vědní dis-
ciplíny. Specializuji se na pro-
blematiku rozvoje venkova, 
zemědělství a evropské integ-
race. Druhou oblastí mé práce 
na fakultě je vědecký výzkum, 
kde například analyzujeme 
problémy v oblasti zemědělství 
a venkova, hledáme možnos-
ti jejich řešení a samozřejmě 
spolupracujeme i s praxí, aby-
chom měli zpětnou vazbu, zda 
jsou naše výsledky realizovatel-
né. V tomto směru udržujeme 
mnoho kontaktů se zeměděl-
skými podniky nebo místními 
samosprávami v celé republice. 
Moje práce ovšem spočívá i ve 
spolupráci s jinými institucemi. 
Jsem například členem týmu 
pro Strategické otázky země-
dělství při Ministerstvu země-
dělství ČR, kde se právě pro-
jednává budoucí vize českého 
zemědělství. V současné době 
navíc působím ve funkci prodě-

kana pro mezinárod-
ní vztahy. To zname-
ná, že mám na sta-
rosti veškeré zahra-
niční aktivity fakulty, 
například vysílání 
našich studentů do 
zahraničí, přijímání 
zahraničních studen-
tů na naší fakultě, 
organizování před-
nášek pro zahraniční 
profesory a vysílání 
našich pedagogů na 
zahraniční uni ver zi-
ty. Do konce červ-
na letošního roku 
pořádáme například 
takzvanou letní ško-
lu pro 25 studentů 
z amerického státu 
Missouri, kteří se při-
jeli seznámit s čes-
kým zemědělstvím 
a venkovem.

Jak jste se dostal 
k práci vysokoškolské-
ho učitele?

Tak trochu náhodou. Roz-
hodně jsem neměl takovouto 
představu na střední škole ani 
během studia na vysoké ško-
le. Po absolvování gymnázia 
v Dačicích jsem studoval na 
tehdejší Vysoké škole zeměděl-
ské v Praze (dnes ČZU). Teprve 
když jsem dokončoval studia, 
byla mi nabídnuta možnost 
prodloužit si pobyt na fakultě 
v rámci studijního pobytu. Tím 
jsem se ke své současné práci 
vlastně dostal. Absolvoval jsem 
několik zahraničních stáží, kte-
ré se na počátku 90. let hojně 
nabízely, přihlásil se do doktor-
ského studia a v práci na fakul-
tě jsem se začal seberealizovat.

Jak se vaše práce dotýká místa 
odkud pocházíte?

Ve své práci nenacházím vaz-
by na Dešnou příliš často, přes-
to se snažím,  abych nevynechal 
žádnou příležitost, kdy mohu 
svoji obec a region zviditelnit 
nebo podpořit.

O jemnickém mikroregionu 
jsem na příklad přednášel na 
univerzitách v Mnichově, Ber-
líně nebo v belgickém Gem-
bloux. I při ostatních přednáš-
kách na zahraničních univer-
zitách používám pro ilustra-
ci obrázky, které jsem pořídil 

v okolí Dešné.
V mi  nu lost i 

jsem v rámci od -
borné ex kurze
s naší obcí se-
známil studen-
ty z naší fakulty.
Společnost Zem-
spol se v Deš-
né prezentovala
před studenty a
profesory z ví-
deňské univerzi-
ty BOKU.

Jaké to bylo vyrůstat v Dešné, 
a na co z té doby vzpomínáte v dob-
rém nebo špatném?

Na dětství v Dešné vzpomí-
nám velmi rád. Teprve s odstu-
pem času jsem si uvědomil, co 
bylo na mém dětství nejkrás-
nější. Obrovská volnost. Můj 
syn vyrůstá jako městské dítě, 
s možnostmi, o jakých se mně 
ani nesnilo. Je zapojen do růz-
ných mimoškolních aktivit, 
má spoustu povinností a přes 
týden prakticky žádný volný 
čas. Vždycky se proto velmi těší, 
když jedeme do Dešné, kde se 
může převléknout do tepláků, 
zamazat se a dělat to, co by ve 
městě nešlo – třeba vyšplhat na 
strom. Zřejmě největší atrakcí 
doby mého dospívání v Dešné 
bylo práškovací letadlo a jeho 
pilot Oldřich Spálovský. Pamět-
níci určitě dobře vědí, o čem 
je řeč. Celou tu dobu vnímám 
z dnešního pohledu pozitivně 
a nevzpomínám si na nic, co 
bych považoval vysloveně za 
špatné.

Co se od té doby změnilo a chybí 
vám to?

Dešná se rozhodně změni-
la. Každopádně vizuálně, je 
dnes mnohem upravenější, než 
bývala dříve. Jak se změnil život 
v obci už tak dobře posoudit 
nedovedu, protože zde trávím 
pouze malou část roku. Možná, 
že do dnešní doby se změnil 
společenský život. Mám Deš-
nou pořád spojenou se svým 
účinkováním v hudebním sou-
boru a mám pocit, že intenzita 
společenských událostí, jakými 
bývaly taneční zábavy, je dnes 
mnohem menší. Na takové 
zábavě se sešla vždy celá obec 
napříč generacemi a všichni se 
dokázali bavit. To je ve městě 
dost nepředstavitelné.

Kde vidíte největší nedostatky 
a klady našeho regionu?

Dešansko je poměrně málo 
známý kout naší země. Ve srov-
nání s jinými regiony je zde 
velký nedostatek pracovních 
příležitostí. Aby lidé mohli být 
spokojeni, musí být v první řa-
dě schopni uživit své rodiny. To 
je v Dešné, myslím si, stále velký 
problém. Ono se lehce řekne, že 
je zapotřebí obec rozvíjet, reali-
ta bývá velmi komplikovaná 
a těžko najdeme nějaké univer-
zální řešení, které by fungovalo 
ve všech venkovských obcích. 
Každá obec je jedinečná a prá-
vě tato jedinečnost by měla být 
základem pro další rozvoj. Svět 
se neustále mění, a i když by-
chom rádi nechali všechno při 
starém, přežití (to se týká i obcí) 
znamená umět se změnám při-
způsobit. Dnes již ne lze očeká-
vat, že v Dešné budou stejné 
možnosti zaměstnání jako před 
třiceti lety. A je proto nutné 

hledat možnosti jiné. Na druhé 
straně je Dešná ještě víceméně 
nedotčena negativy současné-
ho překotného světa. Trávím 
poměrně hodně času ve stá-
tech jako je Belgie nebo Nizo-
zemí. Kdybych si měl vybrat, 
jestli pro svůj další život zvo-
lit tyto vyspělé evropské státy, 
nebo Dešnou, zvolím svoji obec 
bez váhání. Vezměme napří-
klad Vlámsko, severní oblast 
Belgie. Téměř do každé obce 
dojedete po dálnici. Všechno 
je to jedna velká aglomerace, 
kde nenajdete typický venkov. 
Nemůžete se jen tak projít po 
lese. Jednak tam žádné lesy ne-
jsou, jednak všechny pozemky 
někomu patří a nejsou veřejně 
přístupné. Proto je naše repub-
lika tolik vyhledávaná turis-
ty z těchto oblastí. Dešná si 
zachovává svůj ryze venkovský 
charakter, a to je její přednost. 
To, co se občanům Dešné zdá 
jako obyčejný a možná i trochu 
nudný život, může být pro jiné 
lidi velkým zážitkem.

A když se na dešansko podíváte 
očima místního, nepřijdou vám ně-
kte ré zdejší nedostatky jistým způ-
sobem milé?

Můj život je velmi intenzívní. 
Jsem velmi často na cestách, 
není žádnou výjimkou, že v prá-
ci trávím dvanáct i více hodin. 
Ani volná sobota a neděle 
není pro mě žádnou samozřej-
mostí. Za takových podmínek 
člověk potřebuje kolem sebe 
maximální servis, jako je napří-
klad fungující veřejná doprava 
a podobně. Ale když přijedu do 
Dešné, tak vím, že nelze očeká-
vat to samé, co je ve městech 
samozřejmostí. To, co je mož-
né považovat za nedostatky, mi 
opravdu často přijde spíše milé. 
Vesnice by se ani neměla snažit 
být ve všem srovnatelná s měs-
tem, důležité je to, aby případ-
né nedostatky neztěžovaly 
život místním občanům.

Chtěl byste na závěr něco vzká-
zat spoluobčanům Dešné?

Nikdy jsem se nesnažil svůj 
původ nějak zamlčovat, na opak 
jej při každé vhodné příležitos-
ti zdůrazňuji. To, že se doufám 
stále ještě umím vžít do pohle-
du venkovského člověka, mi 
v mé práci nesmírně pomáhá. 
Budu proto vždycky rád, když 
mě občané Dešné budou i přes 
můj sporadický pobyt v obci 
považovat za jednoho z nich, 
když se budeme k sobě hlásit, 
a já se i nadále budu snažit, 
pokud to půjde, být své obci 
prospěšný.
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Jubilanti:

91 let: Matějková Růžena, Chvalkovice,
 22. 7.
76 let: Koníř Jiří, Rancířov, 20. 7.
70 let: Munková Rozália, Dančovice,
 19. 6.
70 let: Stejskal František, Hluboká, 11. 7.
60 let: Brychtová Ludmila, Dešná, 4. 6.
60 let: Cejpek Jiří, Rancířov, 23. 6

Společenská rubrikaSpolečenská rubrika

NAŠI LIDÉ

Vloupání do skladu 
stavebního materiálu.

V době od 26. března  
do 31. března 2010 dosud 
neznámý pachatel nezjiš-
těným způsobem vypáčil 
okno s výplní plechu a dře-
votřísky, následně vnikl do 
skladu stavebního mate-
riálu v obci Dešná. Zde 
nikým nerušen odcizil ze 
skladu  měděný materiál, 
čímž způsobil majiteli ško-
du ve výši 45 412 korun. 
Na poškozené výplni okna 
škoda nevznikla. Po nezná-
mém pachateli i po odci-
zené mědi pátrají policisté 
z obvodního oddělení Sla-
vonice.

Sháněl železo do sběru?
V době od 14.–29. dub-

na 2010 neznámý zloděj 
odcizil mezi Chvalkovice-
mi a Bělčovicemi celkem 
432 metrů ocelových lan 
umístěných mezi kamen-
nými sloupky lemující sil-
nici. Zároveň odcizil 12 ks 
spojovacích šroubů a 12 ks 
ocelových spon a poško-
dil celkem 44 ks hranolů 
o rozměrech 46×9×4 cm. 
Způsobil tak škodu ve výši 
20 500 Kč.

Prof.Prof.
Karel TomšíkKarel Tomšík

Obětí všetečných otázek našich novin se stal 
tentokrát pan Karel Tomšík mladší, muž mnoha 
aktivit, mimo jiné docent Provozně ekonomické 
fakulty České zemědělské univerzity a dešanský 
rodák. Rozhovor opět zprostředkovala elektro-
nická pošta.
Korespondoval Ondřej Adam.

Nezbývá než poděkovat panu 
Tomšíkovi za drahocenný čas, 
který nám věnoval, a popřát 
mu hodně zdaru v jeho mno-
hých aktivitách.

Podařený lapka
21letý muž se společ-

níkem od února do květ-
na letošního roku odcizil 
dvě automatické pytlo-
vací váhy z nezajištěného 
objektu fi rmy v obci Dešná. 
Způsobil škodu nejméně 
za 8000 Kč. 

Tentýž pachatel  vnikl 
letos v březnu na dvůr 
rekreační chalupy rovněž 
v obci Dešná. Rozbil skle-
něnou výplň okna veran-
dy a vnikl do vnitřních pro-
stor, kde odcizil zejména 
kuchyňskou a dílenskou 
výbavu asi za 14 545 Kč.

Od února do dubna letoš-
ního roku se vloupal do 
objektu sýpky společnosti 
s r. o. v Dešné. Zde odcizil 
7 elektromotorů a plecho-
vá vrata. Způsobil tak ško-
du celkem asi za 26 850 Kč. 
Obviněný odcizené věci 
prodával ve výkupnách 
sběrných surovin a baza-
rech. Utržené prostředky 
použil pro vlastní potřebu. 
Svým jednáním tak způso-
bil celkovou škodu ve výši 
nejméně 49 395 Kč.
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Tato úsměvná scénka se 
odehrála již před čtvrstoletím. 
Důvěrnější ladovské oslovová-
ní „strejdo“, „teto“, „paňmámo“ 
či „pantáto“ již 
tenkrát dávno 
vzalo za své. 
Lidé na ven-
kově se s postupující emanci-
pací a ekonomickým pokro-
kem od sebe odtáhli a uzavřeli 
víc do sebe. Přesto platí, že se 
lidé na venkově vzájemně víc 
potřebují, a snad také proto 
k sobě mají blíž.

Kvalita života na venkově, 
naši obec nevyjímaje, závisí 
ve velké míře 
na lidech. Na
jejich ochotě
obětovat kus
svého pohodlí ve prospěch ve-
řejného života v obci. Závisí na 
vedení obce, které má napo-
máhat vytvářet pří znivé pod-
mínky pro život v obci. 
Samozřejmě záleží i na 
lokalitě, kde se daný 
venkov nachází.

V minulosti na ven-
kově žila a pracovala 
většina obyvatel. Během deva-
tenáctého století, s rozvojem 
průmyslu, se mnoho lidí roz-
hodlo zlepšit své životní pod-
mínky a odešlo bydlet a praco-
vat do měst. Ta nabízela velké 
možnosti pracovního zapojení 
a relativně snazší výdělky.

Životní styl na venkově se 
oproti měst-
skému liší. Ta-
ké mentalita 
obyvatel ven-
kova a zejména velkých měst je 
rozdílná.

Mnoho městských obyvatel si 
na venkově pořídilo chalupu či 

chatu. Snaží se uniknout měst-
skému shonu, chvatu a stresu, 
jež je mnohdy zmáhá. Na ven-
kově často fyzicky pracují na 

zahradě ne-
bo při rekon-
strukci chalu-
py, nacházejí 

svou tělesnou a duševní rovno-
váhu pobytem v zachovalejším 
životním prostředí.

Nelze však jednoznačně říct, 
že je život na venkově výhod-
nější. Chybějí zde pracovní pří-
ležitosti. Veřejná doprava se stá-
le ztenčuje a cestování autem 
neustále prodražuje. Zhoršu-

je se dostup-
nost zdravot-
ní péče, a to 
je zvláště pro 

seniory dosti závažný problém.
Na venkově se žije klidněji, 

lidé nejsou jeden druhému tak 
odcizeni. Soused pozdraví sou-

seda, kdežto na městských síd-
lištích se mnohdy neznají ani 
sousedé z téhož domu.

Jinak lidé prožívají obyčejný 
den ve městě, jinak na venko-
vě. Den na venkově pro větši-
nu začíná před šestou hodi-
nou ranní, ve větších městech 
mezi sedmou a osmou. Když 

jdou ve měs-
tech do prá-
ce „kravaťáci“, 
vesničtí mají 

přestávku na svačinu. A když 
jdou městští opozdilci na oběd, 
většina obyvatel venkova se 
zrovna vrací z práce domů. Ma-

jí tak víc času na domácí práce, 
koníčky a v neposlední řadě 
na děti. Lidé na vesnici chodí 
dřív spát, kolem desáté hodi-
ny večerní, kdežto ve městě až 
po jedenácté. Když pak takový 
„lufťák“ přijede na venkov na 

chalupu, jeho venkovský sou-
sed ho ráno nechtěně vyrušu-
je ze spaní. Řeže dříví, svolá-
vá slepice na krmení apod. Ve 
večerních hodinách se situace 
otáčí. Místní nemůže usnout, 
protože víkendový soused 
do půlnoci hlasitě juchá a ne-
uvě do mu je si, že vyrušuje. To 
může vyvolávat nedorozumě-
ní. Obyvatel venkova se mylně 
domnívá, že život ve městě je 
neutuchající zábava a obyvatel 
města nechápe, že hospodář-
ství nepočká. Jde o nešťastnou 
kombinaci typického „kravaťá-
ka“ s venkovským člověkem. 

Dělníci ve městech totiž vstá-
vají rovněž časně ráno.

Mylné představy o životě 
toho druhého jsou dosti zako-
řeněné, někdy jsou i úsměvné. 
Mnohý měšťan pokládá život 
na venkově za celoživotní idy-

lický a romantický prožitek. Vidí 
hojnost venkovské spižírny, 
voňavé uzené, houpající se kde-
si na háku, lesknoucí se klobás-
ky, ošatku plnou vajec, měch 
s ořechy, de-
mižónek sli-
vovičky, pytel 
se šťavnatými 
jablky. Co se za tím skrývá dři-
ny a lopoty už mnohdy nedo-
hlédne.

Náš člověk ale nezůstává se 
svými scestnými představami 
o životě ve velkém městě rov-
něž nijak pozadu. Pokud na-
vštíví větší město, zejména ve 
dnech volna, vidí plné kavár-
ny, restaurace, parky, nákup-
ní a zábavní centra. Tu mu to 
všechno „dojde“. Tak proto ti 
měšťané jsou pořád takoví 
vysmátí, vždyť se jenom baví, 
nic nedělají, a my abychom za 
ně jenom dřeli. A Pražáci jsou 
podvodníci, co mají v parla-
mentu známé, to oni nám kazí 
poměry! Že v parlamentu sedí 
také venkovští krajané, a není 
jich vůbec málo, jaksi nevní-
mají.

Je život lepší ve městě, nebo 
na vesnici? Obě prostředí mají 
své výhody i nevýhody. Je te-
dy na každém z nás, pro jaký 
životní styl se 
rozhodne.

Co se týče 
života v naší 
obci, je jasné, že ho můžeme 
a musíme ovlivňovat my sami. 
Bývalí němečtí obyvatelé dbali 

na rozvoj naší obce. Věděli, jak 
je důležité zřídit v obci školu, 
aby umožnili dětem z nejbližší-
ho okolí pohodlnější vzdělá-
vání a zároveň zvedli prestiž 
obce. Koncem devatenáctého 
století byla u nás zřízena pošta, 

lékařská služba, kon-
zum a záložna. Mimo 
to zde byla provozová-
na různá řemesla a živ-
nosti. Obec tak moh-
la poskytnout obživu 

nejen místním občanům. Tou 
bylo v našem regionu zejmé-
na zemědělství a stavebnic-
tví, a s nimi související řemes-
la. Někdo se uchytil ve veřej-

ných službách 
jiný sehnal 
z a m ě s t n á n í 
v nedalekých 

městech. Těch však byla men-
šina.

V dnešní době je největším 
problémem venkova odliv mla-
dých lidí. Příčinami tohoto jevu 
jsou především pracovní pří-
ležitosti, a pohodlí moderního 
života, které města nabízejí ve 
větší a pestřejší škále.

V dnešní době se z vesnic 
vytrácí takový ten nádech sou-
sedství, jak je trefně líčen v již 
vzpomínaném fi lmu „Vesničko 
má, středisková“. Jde o dlouho-
dobý trend přibližování život-
ních stylů venkova a města, 
a bránit mu nemá význam.

Smysl ale rozhodně má posi-
lovat v našich lidech zdravý 
„patriotismus“ a sebevědomí, 
aby měli důvod být s životem 
v naší obci spokojeni. Je zce-
la neproduktivní neustále lkát, 
nadávat na poměry, na „zlý“ 
osud, a nedělat nic pro sebe, 
svou rodinu a také obec. Nemá 

žádný význam 
stále omílat, 
že jinde je 
život snazší, 

když to ani nemusí být pravda. 
Bez vlastního přičinění změna 
k lepšímu nenastane. (KaPo)

TÉMA:  VENKOV

Dobrý den, teta …Dobrý den, teta …

„Dobrý den, teta,“ oslovil Zdeněk Svěrák 
obyvatelku vesnice ve fi lmu „Vesničko má, 
středisková“. Načež mu milá paní odvětila:
 „Ty jsi můj synovec? Že tě neznám.“

FOTO:  KAREL POLÁČEK

FOTO:  KAREL POLÁČEK

Kvalita života na venkově, 
naši obec nevyjímaje, závisí ve 

velké míře na lidech …

Na venkově se žije klidněji, 
lidé nejsou jeden druhému tak 

odcizeni …

Nelze jednoznačně tvrdit, 
že je život na venkově 

výhodnější …

Je jasné, že život v naší obci, 
můžeme a musíme ovlivňovat 

my sami …

Rozhodně má smysl posilovat 
v našich lidech zdravý 

„patriotismus“ …
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K postupu do krajského pře-
boru zbývalo osm zápasů, ve 
kterých museli naši borci za-
útočit na 1. místo v tabulce. 
Hned první jarní zápas v Nové 
Bystřici naši sice herně zvlád-
li, ale na víc jak na remízu 1:1 

to nestačilo. Bohužel na první 
místo v tu dobu ztráceli už tři 
body. V dalším kole naši zdolali 
Kunžak vysoko 8:1, pak porazili 
4:0 Třebětice na jejich vlastním 
hřišti. V polovině května stej-
ným rozdílem 4:0 zdolali doma 

borce z Deštné a stále tak moh-
li doufat, že první celek tabul-
ky klopýtne. Bohužel neklopý-
tl první Strmilov, ale naši. První 
jarní porážka přišla v Popelíně. 
Našim prostě nevyhovují malé 

rozměry hřišť, a tak prohráli 3:0. 
Ztráta na první příčku na rostla 
na 6 bodů. Týden nato už naši 
opět bodovali a na domácím 
hřišti porazili Cizkrajov 3:2. Stá-
le žije postupová možnost, ale 

Strmilovu k postupu stačí zís-
kat jeden jediný bod. Nutno 
podotknout, že k poslednímu 
soutěžnímu zápasu do Dešné 
přijede právě Strmilov. Bude to 
zápas o postup? (KaPo)

Turnaj byl zahájen jednu 
hodinu po poledni a zúčastnilo 
se ho již tradičně pět párů. Hrá-
lo se systémem každý s každým 
na dva zápasy, a to bylo hlav-
ním důvodem rozvržení turna-
je do dvou dnů.

První den se nesl především 
ve znamení skvělé nálady a růz-
ného hecování. Nadešel čas 
ukázat své herní umění u stolu 
kulečníkového, nikoli u stolu 
hospodského, se sklenkou piv-
ního moku v ruce.

Již první zápasy ukazovaly 
připravenost jednotlivých párů, 

ale o stupně vítězů se rozhodo-
valo až v posledním nedělním 
zápase.

Na pátém místě s jednou 
remízou skončili Miloš Zach 
a Vláďa König, čtvrtí byli Radek 
Kulík a Lukáš Pikart, a konečně 

na třetím místě se umístili Jiří 
Chvátal se skvěle hrajícím Fran-
tiškem Samkem.

Druhé místo patřilo stabilně 
hrajícímu páru Karlu Poláčkovi 
a Mirce Adamové, kteří tento-
krát nestačili na výborně hrají-
cí pár Ondřeje Adama a Honzu 
Šteifa. (KaPo)

SPORT

Na bílou sobotu velikonoční se v České hospodě konal 
velikonoční turnaj v kulečníku.

Průběžná tabulkaPrůběžná tabulka
Pořadí Název týmu Zápasy V R P Skóre Body

 1. Jiskra Strmilov 16 13 2  1 46:17 41

 2. TJ Sokol Dešná 16 11 2  3 58:22 35

 3. Jiskra Nová Bystřice B 16  9 2  5 43:42 29

 4. Sokol Deštná 16  8 4  4 47:34 28

 5. Nová Včelnice B 16  8 1  7 47:38 25

 6. Vysočina Cizkrajov 16  7 1  8 43:34 22

 7. Popelín 16  6 1  9 41:51 19

 8. FK Sokol Třebětice B 16  4 2 10 29:44 14

 9. Obal Rozkoš Kunžak B 16  3 3 10 22:53 12

10. JZD Peč 16  1 2 13 23:64  5

Rybářské závody
v Bělčovicích

FOTO:  JAROSLAV HAVLÍK

V sobotu 29. května 
2010 uspořádal osadní 
výbor tradiční rybář-
ské závody na rybníku 
v Bělčovicích

Za krásného slunečného 
počasí se závodů zúčastni-
lo 25 rybářů. Vítězi se sta-
li: 1. místo Ondřej Povolný 
z Dačic, 2. místo Jakub Jac-
ko z Chvalkovic, 3. místo 
Pepa Přibyl z Bělčovic.

Akce byla podpořena
věcnými cenami, které vě-
noval náš OÚ v Dešné
a občané Bělčovic.

  Jaroslav Havlík

Postup – ano, či ne?Postup – ano, či ne?Do jarní části okresní soutěže naši fotbalisté 
vstupovali s jednobodovou ztrátou na první místo, 
které okupoval Strmilov.

Náš tým nás opět přesvědčil, 
že i po zimní přestávce neza-
pomněl, jak se to dělá. V kon-
kurenci čtrnácti týmů se po 
základním kole umístil na tře-
tím místě s časem 20,86 s a ve 
fi nálových bojích svůj útok 
bohužel nedokončil.

První místo obsadilo družstvo 
z Černína v čase 19,77 s a druhé 
místo obsadilo družstvo z Mla-
doňovic v čase 20,47 s.

Závodů se zúčastnilo i jedno 
družstvo žen z Mladoňovic.

Počasí bylo příznivé a účast 
diváků byla velká.

Hasiči se v květnu zúčastnili 
již dvou soutěží. 15. května se 
vydali bojovat o ,,Pohár staros-
ty“ do Pálovic, kde obsadili prv-
ní místo s časem 20,86 s. Týden 
nato jeli hasiči na soutěž do 
Lhotic, kde se jim ale nedařilo 
a útok nedokončili. (vv)

29. května 2010 se v Dešné konal již třetí ročník Memoriálu Jaroslava Mrkvy.

24. 4. Jiskra Nová Bystřice B – TJ Sokol Dešná 1:1

Novotný M. z penalty

 1. 5. TJ Sokol Dešná – Obal Rozkoš Kunžak B 8:1

Zach D. 2, Horký P., Lattner M., Pocar K., Novotný M., Furdan Š., Píša 

 8. 5. FK Sokol Třebětice B – TJ Sokol Dešná 0:4

Novotný M. 3, Zach D.

15. 5. TJ Sokol Dešná – Sokol Deštná 4:0

Novotný M. 3, Furdan Š.

22. 5. Popelín – TJ Sokol Dešná 3:0

30. 5. TJ Sokol Dešná – Vysočina Cizkrajov 3:2

Habr I., Furdan Š., Zach D.
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